

92-507 c 2



CENSUS  
OF

CANADA  
1956

RECENSEMENT  
DU

# POPULATION

Rural and urban  
distribution

Répartition  
rurale et urbaine

BULLETIN: 1-7

21-6-1957

25 cents

PUBLISHED BY AUTHORITY OF  
THE RT. HON. C. D. HOWE  
MINISTER OF TRADE AND COMMERCE

PUBLIÉ D'ORDRE DU  
TRÈS HON. C. D. HOWE  
MINISTRE DU COMMERCE

EDMOND CLOUTIER, C.M.G., O.A., D.S.P.  
QUEEN'S PRINTER AND CONTROLLER OF STATIONERY—IMPRIMEUR DE LA REINE ET CONTRÔLEUR DE LA PAPETERIE  
OTTAWA, 1957

## INTRODUCTION

This report presents final results of the 1956 Census dealing with the rural and urban distribution of the population of Canada. Tables are included to provide an additional classification of the rural segment to show the population living on farms.

The definition of rural and urban for the 1956 Census was substantially the same as that used in the previous Census of 1951. Briefly, the 1956 Census definition specified that all cities, towns and villages of 1,000 and over, whether incorporated or unincorporated, as well as all parts of census metropolitan areas and other major urban areas were to be classified as urban, and the remainder as rural. The difference from 1951 is that the fringe parts of other major urban areas were included with the rural in the earlier census.

The population shown as living on farms comprised all persons who were living in dwellings situated on farms in rural localities, regardless of their occupations. It does not include the increasing numbers of farm operators and their families who, particularly in the western provinces, were found to be residing in neighboring towns and villages at the census date, and thus were not considered as living on farms. Also, the figures do not include persons living on farms in urban localities.

A change in the composition of urban size groups was made for the 1956 Census. At the 1951 Census, each municipality located within the boundaries of a census metropolitan area was allocated to an urban size group according to its own individual size. In 1956, each such municipality was classified to the same urban size group as the total census metropolitan area of which it formed a part. In addition, the fringe parts of other major urban areas were included in the tabulations by size groups in the same manner.

## INTRODUCTION

Le présent rapport donne les résultats définitifs du recensement de 1956 quant à la répartition rurale et urbaine de la population du Canada. Des tableaux sont inclus qui donnent un classement supplémentaire du segment rural et indiquent la population vivant dans les fermes.

La définition des termes rural et urbain au recensement de 1956 était sensiblement la même que lors du recensement antérieur, en 1951. En vertu de la définition de 1956, toutes les cités, villes et villages de 1,000 habitants et plus, constitués ou non, ainsi que toutes parties des zones métropolitaines et autres grandes agglomérations urbaines devaient être classés urbains et le reste rural. Elle diffère de celle de 1951, en ce que les secteurs périphériques des autres grandes agglomérations urbaines étaient classés ruraux lors du recensement antérieur.

La population indiquée comme vivant dans des fermes comprenait toutes les personnes habitant des logements situés dans des fermes dans des localités rurales, sans égard à leur profession. Elle ne comprend pas le nombre croissant d'exploitants de ferme et leurs familles qui, particulièrement dans les provinces de l'Ouest, demeuraient dans les villes et villages avoisinants lors du recensement et n'étaient donc pas considérés comme vivant dans des fermes. Les statistiques ne comprennent pas non plus les personnes vivant dans des fermes situées dans des localités urbaines.

La composition des groupes de taille urbains a été modifiée pour le recensement de 1956. Lors du recensement de 1951, chaque municipalité située dans les limites d'une zone métropolitaine de recensement était attribuée à un groupe de taille urbain suivant sa propre taille. En 1956, chacune de ces municipalités était classée dans le même groupe de taille urbain que l'ensemble de la zone métropolitaine de recensement dont elle faisait partie. En outre, les périphéries des autres grandes agglomérations urbaines étaient incluses dans les tabulations par groupe de taille de la même façon.

### Effect of changes in definitions on the 1956 rural and urban population

### Effet des changements de définitions sur la population rurale et urbaine de 1956

Type of locality — Type de localité	1956 population (1951 definitions) — Population de 1956 (définitions de 1951)	Parts added or deducted (not otherwise urban) — Parties ajoutées ou soustraites (non autrement urbaines)		Changes in urban size groups — Changements dans les groupes ur- bains selon la taille	Net differences due to changes in definitions — Différences nettes dues aux change- ments dans les définitions	1956 population (1956 definitions) — Population de 1956 (définitions de 1956)
		Metropolitan areas — Zones métropoli- taines	Other major urban areas — Autres grandes agglomérations urbaines			
<b>CANADA</b>						
Rural — Rurale.....	<b>5,610,657</b>	- 90,728	- 153,993	-	<b>244,721</b>	<b>5,365,936</b>
Farm — Agricole .....	2,673,651	- 27,135	- 14,929	-	42,064	2,631,587
Non-farm — Non agricole .....	2,937,006	- 63,593	- 139,064	-	202,657	2,734,349
Urban — Urbaine .....	<b>10,470,134</b>	+ 90,728	+ 153,993	-	<b>244,721</b>	<b>10,714,855</b>
100,000 and over — et plus ..	4,189,788	+ 90,728	+ 12,181	+ 1,933,242	+ 2,036,151	6,225,939
30,000 — 99,999.....	1,585,800	-	+ 141,812	- 256,172	- 114,360	1,471,440
10,000 — 29,999.....	2,103,470	-	-	- 1,082,640	- 1,082,640	1,020,830
2,500 — 9,999.....	1,730,592	-	-	- 476,468	- 476,468	1,254,124
1,000 — 2,499.....	860,484	-	-	- 117,962	- 117,962	742,522

7035305

TABLE 10. Population by sex, for provinces and territories, rural farm, rural non-farm and urban, 1956 and 1951

TABLEAU 10. Population rurale agricole, rurale non agricole et urbaine, selon le sexe, provinces et territoires, 1956 et 1951

Province	Total	1956			1951 <sup>1</sup>		
		Rural — Rurale		Urban — Urbaine	Total	Rural — Rurale	Urban — Urbaine
		Total	Farm <sup>2</sup> — Agricole <sup>2</sup>				
Canada .....	T.	16,080,791	5,365,936	2,631,587	2,734,349	10,714,855	14,009,429
	M.	8,151,879	2,853,229	1,411,459	1,441,770	5,298,650	7,088,873
	F.	7,928,912	2,512,707	1,220,128	1,292,579	5,416,205	6,920,556
Newfoundland .....	T.	415,074	229,822	10,138	219,684	185,252	361,416
	M.	213,905	121,845	5,452	116,393	92,060	185,143
	F.	201,169	107,977	4,686	103,291	93,192	176,273
Prince Edward Island .....	T.	99,285	68,815	43,112	25,703	30,470	98,429
	M.	50,510	36,100	23,013	13,087	14,410	50,218
	F.	48,775	32,715	20,099	12,616	16,060	48,211
Nova Scotia .....	T.	694,717	295,623	95,381	200,242	399,094	642,584
	M.	353,182	155,344	51,420	103,924	197,838	324,955
	F.	341,535	140,279	43,961	96,318	201,256	317,629
New Brunswick .....	T.	554,616	300,326	125,011	175,315	254,290	515,697
	M.	279,590	156,502	66,107	90,395	123,088	259,211
	F.	275,026	143,824	58,904	84,920	131,202	256,486
Québec .....	T.	4,628,378	1,387,540	740,387	647,153	3,240,838	4,055,681
	M.	2,317,677	727,751	391,716	336,035	1,589,926	2,022,127
	F.	2,310,701	659,789	348,671	311,118	1,650,912	2,033,554
Ontario .....	T.	5,404,933	1,302,014	632,153	669,861	4,102,919	4,597,542
	M.	2,721,519	691,815	337,291	354,524	2,029,704	2,314,170
	F.	2,683,414	610,199	294,862	315,337	2,073,215	2,283,372
Manitoba .....	T.	850,040	339,457	202,163	137,294	510,583	776,541
	M.	432,478	181,682	109,435	72,247	250,796	394,818
	F.	417,562	157,775	92,728	65,047	259,787	381,723
Saskatchewan .....	T.	880,665	558,662	360,651	198,011	322,003	831,728
	M.	458,428	299,649	197,443	102,206	158,779	434,568
	F.	422,237	259,013	163,208	95,805	163,224	397,160
Alberta .....	T.	1,123,116	487,292	327,201	160,091	635,824	939,501
	M.	585,921	264,900	178,798	86,102	321,021	492,192
	F.	537,195	222,392	148,403	73,989	314,803	447,309
British Columbia .....	T.	1,398,464	371,997	95,338	276,659	1,026,467	1,165,210
	M.	720,516	203,517	50,752	152,765	516,999	596,961
	F.	677,948	168,480	44,586	123,894	509,468	568,249
Yukon .....	T.	12,190	9,620	40	9,580	2,570	9,096
	M.	6,924	5,535	25	5,510	1,389	5,457
	F.	5,266	4,085	15	4,070	1,181	3,639
Northwest Territories .....	T.	19,313	14,768	12	14,756	4,545	16,004
	M.	11,229	8,589	7	8,582	2,640	9,053
	F.	8,084	6,179	5	6,174	1,905	6,951

1. Based on 1956 definitions. See Introduction. — D'après les définitions de 1956. Voir l'Introduction.

2. See footnote 1, page 12-1. — Voir renvoi 1, page 12-1.































(Continued from outside back cover)

Statistics Canada Library  
Bibliothèque Statistique Canada



1010014401

- 1-17 Families by number of children, 1956 (32 pp., 25 cents).
- 1-18 Families by type. — Provinces, municipalities of 10,000 and over, and metropolitan areas, 1956 (32 pp., 25 cents).
- 1-19 Families by characteristics of head. — Families by marital status and sex of head, for provinces, municipalities of 30,000 and over, and metropolitan areas; family characteristics by marital status, sex and age of head, and age of husband by age of wife, for provinces, 1956 (28 pp., 25 cents).
- 1-20 Household and family status of individuals. — Population by sex, age, and marital status, showing household and family status; population by sex, age, and relationship to head of household, for provinces, 1956 (28 pp., 25 cents).

#### Reference Maps

- 1-21 Reference maps. — Provinces, counties and subdivisions, metropolitan and other major urban areas (60 pp., 50 cents).

#### Agriculture

A series of ten provincial reports, and a summary report for Canada, are being issued on the results of the 1956 Census of Agriculture. Each report contains information on the number and area of occupied farms, tenure, area of crops, number of livestock, output of dairy products, and inventories of farm machinery. Tabulations of this information by size, tenure, and by an economic classification of farms are also shown in the reports. Additional tables provide data on certain aspects of farm expenditures and farm labour.

- 2-1 Newfoundland (36 pp., 50 cents).  
2-2 Prince Edward Island (24 pp., 25 cents).  
2-3 Nova Scotia (36 pp., 50 cents).  
2-4 New Brunswick (42 pp., 50 cents).  
2-5 Quebec (210 pp., \$1.50).  
2-6 Ontario (132 pp., \$1.00).  
2-7 Manitoba (42 pp., 50 cents).  
2-8 Saskatchewan (66 pp., 75 cents).  
2-9 Alberta (42 pp., 50 cents).  
2-10 British Columbia (36 pp., 50 cents).  
2-11 Canada — Summary tables (54 pp., 75 cents).

In order to make available at an earlier date some of the data from the 1956 Census of Agriculture, three reports are being issued in advance of the provincial reports. They show the following information for the provinces and counties. The number and area of farms (Report No. A-1) are shown also for census subdivisions, and where possible, comparative figures are given for 1951.

- A-1 Number and area of farms (72 pp., 75 cents).  
A-2 Number of livestock on farms (48 pp., 50 cents).  
A-3 Area of field crops (36 pp., 50 cents).

#### Analytical Reports

A further series of 1956 Census reports (Reports No. 3-1, 3-2, etc.), will consist of analyses of the statistics in the earlier series. The subjects to be covered will include: Growth of Population, Rural and Urban Distribution, Age Composition, Marital Status, Households and Families, and Agriculture.

(Suite de l'extérieur de la couverture arrière)

- 1-17 Composition de la famille. — Familles selon le nombre d'enfants, et nombre d'enfants selon l'âge, comtés, municipalités de 10,000 habitants et plus, et zones métropolitaines, 1956 (32 pages, 25 cents).
- 1-18 Familles selon le type. — Comtés, municipalités de 10,000 habitants et plus, et zones métropolitaines, 1956 (32 pages, 25 cents).
- 1-19 Familles selon les caractéristiques du chef. — Familles selon l'état matrimonial, le sexe du chef, provinces, municipalités de 30,000 habitants et plus, et zones métropolitaines; caractéristiques des familles selon l'état matrimonial, le sexe et l'âge du chef, et l'âge de l'époux selon l'âge de l'épouse, provinces, 1956 (28 pages, 25 cents).
- 1-20 Situation familiale et situation dans le ménage. — Population selon le sexe, l'âge et l'état matrimonial, situation familiale et situation dans le ménage; population selon le sexe, l'âge et le lien avec le chef du ménage, provinces, 1956 (28 pages, 25 cents).

#### Cartes de référence

- 1-21 Cartes de référence. — Provinces, comtés et subdivisions, zones métropolitaines et autres grandes agglomérations urbaines (60 pages, 50 cents).

#### Agriculture

Les résultats définitifs du recensement de l'agriculture de 1956 sont contenus dans une série de dix rapports provinciaux et dans un rapport récapitulatif national. Chaque rapport contient des renseignements sur le nombre et la superficie des fermes occupées, le mode d'occupation, la superficie des cultures, le nombre de bestiaux, la production de laitages et le nombre de machines agricoles. Les mêmes renseignements sont aussi classés selon la grandeur, le mode d'occupation et la catégorie économique des fermes. Des tableaux sont ajoutés qui donnent des détails relatifs à certains aspects des dépenses et de la main-d'œuvre agricoles.

- 2-1 Terre-Neuve (36 pages, 50 cents).  
2-2 Île-du-Prince-Édouard (24 pages, 25 cents).  
2-3 Nouvelle-Écosse (36 pages, 50 cents).  
2-4 Nouveau-Brunswick (42 pages, 50 cents).  
2-5 Québec (210 pages, \$1.50).  
2-6 Ontario (132 pages, \$1.00).  
2-7 Manitoba (42 pages, 50 cents).  
2-8 Saskatchewan (66 pages, 75 cents).  
2-9 Alberta (42 pages, 50 cents).  
2-10 Colombie-Britannique (36 pages, 50 cents).  
2-11 Canada — Tableaux récapitulatifs (54 pages, 75 cents).

Afin de faire connaître plus tôt certains des résultats du recensement de l'agriculture de 1956, trois rapports sont publiés avant les rapports provinciaux. Ils contiennent des renseignements pour les provinces et les comtés. Le Rapport n° A-1 contient aussi le nombre et la superficie des fermes des subdivisions de recensement et, là où la chose est possible, des chiffres comparatifs tirés du recensement de 1951.

- A-1 Nombre et superficie des fermes (72 pages, 75 cents).  
A-2 Nombre de bestiaux dans les fermes (48 pages, 50 cents).  
A-3 Superficie des grandes cultures (36 pages, 50 cents).

#### Rapports analytiques

Une troisième série de rapports sur le recensement de 1956 (Rapports 3-1, 3-2, etc.), contiendra des analyses de la statistique parue dans les deux séries précédentes. Les sujets observés seront: l'accroissement de la population, la répartition rurale et urbaine, la composition par âge, l'état matrimonial, les ménages et les familles, et l'agriculture.

# REPORTS OF THE 1956 CENSUS OF CANADA

Results of the 1956 Census on Population and Agriculture are being issued as a series of reports, rather than as bound volumes. The reports are prepared so that by removal of the covers the tables can, if desired, be placed in loose-leaf binders or bound in volume form. In the latter case, Reports No. 1-1 to 1-21 would form the first volume, and Reports No. 2-1 to 2-11, the second. Introductory signatures and appendices will be issued on request to subscribers of the full series of population reports to complete the materials of this volume.

## Population - General Characteristics

- 1-1 **Electoral districts.** — By counties and subdivisions, 1956 and 1951 (96 pp., 75 cents).
- 1-2 **Counties and subdivisions.** — By sex, Nfld., P.E.I., N.S., and N.B., 1956 and 1951 (8 pp., 25 cents).
- 1-3 **Counties and subdivisions.** — By sex, Quebec, 1956 and 1951 (16 pp., 25 cents).
- 1-4 **Counties and subdivisions.** — By sex, Ontario, 1956 and 1951 (12 pp., 25 cents).
- 1-5 **Census divisions and subdivisions.** — By sex, Man., Sask., Alta., B.C., Yukon and N.W.T., 1956 and 1951 (16 pp., 25 cents).
- 1-6 **Incorporated cities, towns and villages.** — (With guide to locations); metropolitan and other major urban areas, 1956 and 1951 (28 pp., 25 cents).
- 1-7 **Rural and urban distribution.** — Rural farm, rural non-farm and urban population, by sex, for provinces and counties, 1956 (16 pp., 25 cents).
- 1-8 **Sex ratios.** — Population by sex (showing proportions of males to females), for provinces, counties, municipalities of 10,000 and over, and metropolitan areas, 1956 (8 pp., 25 cents).
- 1-9 **Age groups.** — Five-year age groups and sex, for provinces, counties, municipalities of 10,000 and over, and metropolitan areas (by specified age groups), 1956 (64 pp., 50 cents).
- 1-10 **Single years of age.** — By sex, for provinces, 1956 (12 pp., 25 cents).
- 1-11 **Marital status.** — By sex, for provinces, counties, municipalities of 10,000 and over, and metropolitan areas, 1956 (44 pp., 50 cents).
- 1-12 **Marital status by age groups.** — By sex, for provinces, municipalities of 30,000 and over, and metropolitan areas, 1956 (32 pp., 25 cents).

## Households and Families

- 1-13 **Households by size.** — Households showing average size, for provinces and incorporated centres of 1,000 and over, 1956 and 1951; dwellings (occupied, vacant and under construction), for provinces and municipalities of 10,000 and over, 1956; and households by number of persons, for counties, municipalities of 10,000 and over, and metropolitan areas, 1956 (44 pp., 50 cents).
- 1-14 **Household composition.** — Households by number of families and lodgers, for counties, municipalities of 10,000 and over, and metropolitan areas, 1956 (24 pp., 25 cents).
- 1-15 **Households by characteristics of head.** — Households by type, for provinces, municipalities of 30,000 and over, and metropolitan areas; household characteristics by sex and age of head, for provinces, rural and urban, 1956 (24 pp., 25 cents).
- 1-16 **Families by size.** — Families showing average size, for provinces and incorporated centres of 1,000 and over, 1956 and 1951; families by number of persons, for counties, municipalities of 10,000 and over, and metropolitan areas, 1956 (40 pp., 50 cents).

(Continued on inside back cover)

# RAPPORTS DU RECENSEMENT DU CANADA, 1956

Les résultats du recensement de la population et de l'agriculture de 1956 sont publiés dans une série de rapports plutôt qu'en volumes reliés. Les rapports sont préparés de façon que, si on le désire, on puisse, enlevant la couverture, placer les tableaux dans des reliures à feuilles mobiles ou les relier en volumes. Dans ce dernier cas, les rapports 1-1 à 1-21 formeraient le premier volume et les rapports 2-1 à 2-11, le second. Une introduction et des appendices seront envoyés sur demande aux personnes qui s'abonneront à la série complète des rapports sur la population, ce qui complétera la matière de ce volume.

## Population - Caractéristiques générales

- 1-1 **Districts électoraux.** — Par comté et subdivision, 1956 et 1951 (96 pages, 75 cents).
- 1-2 **Comtés et subdivisions.** — Selon le sexe, T.-N., I.-P.-É., N.-É., et N.-B., 1956 et 1951 (8 pages, 25 cents).
- 1-3 **Comtés et subdivisions.** — Selon le sexe, Québec, 1956 et 1951 (16 pages, 25 cents).
- 1-4 **Comtés et subdivisions.** — Selon le sexe, Ontario, 1956 et 1951 (12 pages, 25 cents).
- 1-5 **Divisions et subdivisions de recensement.** — Selon le sexe, Man., Sask., Alb., C.-B., Yukon et T.N.-O., 1956 et 1951 (16 pages, 25 cents).
- 1-6 **Cités, villes et villages constitués.** — (Guide des localités); zones métropolitaines et autres grandes agglomérations urbaines, 1956 et 1951 (28 pages, 25 cents).
- 1-7 **Répartition rurale et urbaine.** — Population rurale agricole, rurale non agricole et urbaine, selon le sexe, provinces et comtés, 1956 (16 pages, 25 cents).
- 1-8 **Masculinité et féminité.** — Population selon le sexe (proportion des hommes par rapport aux femmes), provinces, comtés, municipalités de 10,000 habitants et plus, et zones métropolitaines, 1956 (8 pages, 25 cents).
- 1-9 **Groupes d'âge.** — Groupes quinquennaux selon l'âge et le sexe, provinces, comtés, municipalités de 10,000 habitants et plus, et zones métropolitaines (selon certains groupes d'âge), 1956 (64 pages, 50 cents).
- 1-10 **Années d'âge.** — Selon le sexe, provinces, 1956 (12 pages, 25 cents).
- 1-11 **État matrimonial.** — Selon le sexe, provinces, comtés, municipalités de 10,000 habitants et plus, et zones métropolitaines, 1956 (44 pages, 50 cents).
- 1-12 **État matrimonial par groupe d'âge.** — Selon le sexe, provinces, municipalités de 30,000 habitants et plus, et zones métropolitaines, 1956 (32 pages, 25 cents).

## Ménages et familles

- 1-13 **Ménages selon la taille.** — Ménages et taille moyenne, provinces et centres constitués de 1,000 habitants et plus, 1956 et 1951; logements (occupés, vacants et en construction), provinces et municipalités de 10,000 habitants et plus, 1956; et ménages selon le nombre de personnes, comtés, municipalités de 10,000 habitants et plus, et zones métropolitaines, 1956 (44 pages, 50 cents).
- 1-14 **Composition du ménage.** — Ménages selon le nombre de familles et de chambreurs, comtés, municipalités de 10,000 habitants et plus, et zones métropolitaines, 1956 (24 pages, 25 cents).
- 1-15 **Ménages selon les caractéristiques du chef.** — Ménages selon le type, provinces, municipalités de 30,000 habitants et plus, et zones métropolitaines; caractéristiques des ménages selon le sexe et l'âge du chef, provinces, régions rurales et régions urbaines, 1956 (24 pages, 25 cents).
- 1-16 **Familles selon la taille.** — Familles et taille moyenne, provinces et centres constitués de 1,000 habitants et plus, 1956 et 1951; familles selon le nombre de personnes, comtés, municipalités de 10,000 habitants et plus, et zones métropolitaines, 1956 (40 pages, 50 cents).

(Suite à l'intérieur de la couverture arrière)